
Nagovor predsednika Državnega sveta Mitje Bervarja mag. manag. 
na mednarodnem strokovnem posvetu na temo črpanja sredstev EU 

za razvoj slovenskega podeželja 

(Državni svet, 16. maj 2016, ob 10. uri) 

Spoštovani udeleženke in udeleženci današnjega posveta - vodja 

posveta dr. Jože Podgoršek, dekan Visoke šole za upravljanje podeželja 

Grm Novo mesto, spoštovani evropski poslanec g. Franc Bogovič, 

cenjeni visoki gostje iz tujine in domovine, posebej naj med nami 

pozdravim g. Van Nistelrooija, evropskega poslanca iz Nizozemske in 

strokovnjaka za kohezijsko politiko ter spoštovani državni svetniki, 

poslanci in vsa zainteresirana javnost, 

dovolite mi, da vas vse skupaj lepo pozdravim v dvorani Državnega 

sveta, drugega doma slovenskega parlamenta.  

Razvoj slovenskega podeželja je v zadnjih letih močno odvisen od 

razvojnih in investicijskih finančnih sredstev, ki jih Evropska unija in 

Slovenija namenjata v ta namen. Pri tem Program razvoja podeželja ni 

edini vir sredstev financiranja, temveč obstaja še vrsta drugih priložnosti 

in virov.  

Kot ocenjujejo poznavalci, je priložnosti za črpanje sredstev iz evropskih 

skladov v perspektivi 2014–2020 za razvoj slovenskega podeželja veliko. 

Zavedajoč se problematike uspešnosti črpanja evropskih sredstev v 

prejšnji perspektivi in s ciljem izboljšanja učinkov črpanja v novi finančni 

perspektivi, smo v Državnem svetu podprli pobudo za organizacijo 

današnjega strokovnega srečanja.  

Naravni viri za razvoj slovenskega podeželja so bogati: gozd, rodovitna 

prst, obnovljivi viri energije, lepota in pestrost naravne in kulturne krajine, 

vodni viri. Skupaj z znanjem, kreativnostjo in inovativnostjo ljudi 

predstavljajo temelj trajnostnega razvoja našega gospodarstva zunaj 



velikih industrijskih in urbanih centrov. S tem imamo v Sloveniji dobro 

materialno osnovo za krepitev lokalnih ekonomij in nadaljnji, bolj 

decentraliziran razvoj naše države. 

Razvoj slovenskega podeželja pa ni pomemben samo za revitalizacijo 

podeželja, ampak lahko z regionalno uravnoteženim razvojnim zagonom 

prispeva k višji kakovosti življenja, zvišuje konkurenčnost gospodarstva 

na državni ravni ter ohranja strateško pomembno poseljenost državnega 

ozemlja.  V Sloveniji imamo še kar nekaj območij (npr. Koroška, Posočje, 

Bela krajina), ki nimajo ustreznih prometnih povezav, kar pa je pogoj za 

skladen regionalni razvoj. 

V tem kontekstu je posebej pomembna tudi vloga izobraževalnih 

institucij, še posebej tistih, ki so že tradicionalno tesno povezane z 

lokalnim okoljem in pomembno sooblikujejo njegov razvoj.   

Na področju razvoja podeželja in kmetijstva na širšem območju 

Dolenjske ima posebno mesto soorganizator današnjega posveta - 

zavod Grm Novo mesto - center biotehnike in turizma, katerega začetki 

segajo v leto 1886. S 130-letno tradicijo je Grm najstarejša slovenska 

šola s področja kmetijstva. Ob visokem jubileju zaposlenim v okviru 

zavoda, vsem bivšim in sedanjim dijakom ter študentom iskreno čestitam 

z željo, da bi s svojim znanjem še naprej prispevali k dobrobiti ljudi na 

našem podeželju in seveda tudi širše. 

 

V Državnem svetu smo se v začetku letošnjega leta podrobneje seznanili 

s prednostnimi nalogami države na področju evropske kohezijske 

politike. Državni svetniki smo pristojno ministrico opozorili, da tudi v novi 

finančni perspektivi ponavljamo nekatere pretekle napake, med drugim 

vztrajamo pri birokratskih postopkih, ki so prezapleteni, trajajo predolgo, 

ob tem pa se pojavljajo postopkovne napake, povezane z javnimi razpisi.  



Na vse to nas je opozorilo tudi Evropsko računsko sodišče. Predstavniki 

lokalnih skupnosti v Državnem svetu so zaskrbljeni, ker imajo občine v 

sedanji perspektivi bistveno slabši položaj v primerjavi s prejšnjo. Že 

večkrat smo opozorili tudi na sistemsko oviro: ker Slovenja nima 

pokrajin, ki bi lahko pripravljale regijske projekte, smo tudi manj uspešni 

pri pripravi večjih projektov.  

Spoštovani, 

priložnosti, ki izhajajo iz črpanja sredstev iz skladov Evropske unije, so 

številne in raznovrstne. Z učinkovitim črpanjem in predvsem pravimi 

projekti se tudi slovenskemu podeželju odpirajo možnosti za 

uresničevanje vizije prihodnosti evropskega podeželja kot živahnih, 

inkluzivnih in trajnostno usmerjenih podeželskih skupnosti. Prav 

podeželske skupnosti, ki izhajajo iz modela diverzificiranega ruralnega 

gospodarstva ter učinkovitega ravnanja z visokokakovostnim okoljem in 

kulturno dediščino, lahko postanejo pomembni dolgoročni dejavniki, ki 

bodo bistveno prispevali k uspešni, miroljubni, pravični in enakopravni 

Evropi ter k trajnostni globalni družbi. 

Hvala za besedo. 


